
Center for Sikker By
Rådhuset 1. sal, 14
1599 Kbh. V.

Høringssvar fra valby Lokaludvalg vedr. Sikker By

Valby Lokaludvalg har modtaget Sikker By i høring. Integrations- 
og Netværksudvalget under Valby Lokaludvalg har udarbejdet 
udkast til høringssvar som blev endeligt godkendt på 
Lokaludvalgets møde d. 10. august 2010. Valby Lokaludvalg har i 
forbindelse med udarbejdelsen af høringssvaret rettet henvendelse 
til helhedsplanerne, Hotspot og bolignetværket i bydelen med 
henblik på at indhøste kommentarer til høringsmaterialet. Hotspot-
projektet har i den forbindelse indsendt kommentar som er vedlagt 
høringssvaret i bilag. 

Valby Lokaludvalg glæder sig over det politiske fokus, der nu er på 
tryghed, og Lokaludvalget er meget positivt indstillet over Sikker By 
projektet som har sin berettigelse i den forvaltningskoordinerende 
tilgang til Sikker By problematikker. 

Endvidere ser Valby Lokaludvalg Sikker By projektet som en 
kærkommen mulighed for at ”luge ud” i horderne af mere eller 
mindre vellykkede projekter på området. Lokaludvalget forventer, at 
den prioriterede indsats vil skabe økonomisk rum for at styrke det 
opsøgende arbejde på skolerne, i klubberne og i idrætsforeningerne. 
Og det forventes, at kendskabet til Kommunens Sikker By projekter i 
langt højere grad end tilfældet er i dag, vil nå de respektive 
målgrupper.

Valby Lokaludvalg vil drøfte muligheden for at gøre ”Sikker By” til et 
tema for Lokaludvalgets arbejde i 2011 for at imødese den åbning 
for synergieffekter, projektet indeholder.

Bilag 5

VALBY LOKALUDVALG
Valby Kulturhus, 1. sal

Valgårdsvej 4-8
2500 Valby

www.valbylokaludvalg.kk.dk

11.08.2010

Valby Lokaludvalg er en uafhængig lokal forsamling, der er oprettet af Københavns 
Kommune. Lokaludvalget fungerer som bindeled mellem københavnerne i bydelen 
og politikerne på Københavns Rådhus.
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I den forbindelse vil det eksempelvis være relevant at debattere 
og/eller forfølge følgende problemstillinger:

Adfærd og handlinger, der medfører utryghed foregår ofte 1)
efter kl. 17.00 når ”Kommunen” og projektmagerne er gået 
hjem. Hvad gør vi ved det?
Kultursammenstød i opdragelses/socialiseringsmetoder2)
Hvordan får vi bedre gademedarbejdere og hvordan støtter vi 3)
dem i deres arbejde?
Hvordan kan vi i Valby lave nogle gode mentorordninger4)
Hvordan får vi økonomi og ressourcer tilført skoler, klubber 5)
og idrætsforeninger i forbindelse med 
kriminalitetsforebyggende arbejde?
Hvad gør vi når projekter som eksempelvis helhedsplaner og 6)
Hotspot lukker ned?

Endvidere vil Lokaludvalget drøfte muligheden for at deltage i Sikker 
By temaugen i maj. En overskrift for debat, events og happenings 
kunne være: Omgangstone.

Valby Lokaludvalg tager meget gerne en drøftelse med Center for 
Sikker By for at sikre sammenhæng mellem centerets og 
Lokaludvalgets Sikker By-aktiviteter.

Med venlig hilsen

Valby Lokaludvalg

Lisbeth Ritter, Formand

Bodil Lehrmann, Intergrations- og Netværksudvalget



Notat vedrørende forankring af Hotspotfunktion på Sjælør

I februar 2009 igangsatte Beskæftigelses og Integrationsforvaltningen 
med 
daværende borgmester Jacob Hougård i spidsen det såkaldte Hotspot 
projekt på Sjælør. 

Fra begyndelsen har der været et godt og effektivt samarbejde 
mellem den boligsociale helhedsplan på Sjælør og Hotspotprojektet, 
og vi fandt hurtigt fælles fodslag vedrørende løsningen af de 
udfordringer som kvarteret står overfor. Specielt i forhold til at løse 
udfordringerne med utilpassede unge og disses familier har 
samarbejdet båret frugt. 

Det skyldes blandt andet, af der fra starten er blevet holdt faste 
koordineringsmøder mellem de to indsatser, hvilket har sikret 
vidensdeling, og at konkrete problemstillinger er blevet drøftet. Vi har 
på den baggrund i fællesskab været i stand til at finde konkrete 
løsninger på konkrete udfordringer. 

Specielt den funktion og kompetence som Hotspotchefen har i forhold 
til at sikre, at der er fremdrift i den kommunale tværgående indsats 
som forvaltningerne skal yde, i forhold de udsatte familier og unge, 
har båret frugt. At have en ”one point entry” i samarbejdet med 
kommunens forvaltninger, som er en person med de fornødne 
kompetencer til at speede processerne op i forvaltningerne, er 
afgørende for at der er fredrift i sagerne og dermed løsningen af de af 
områdets problemer, som kræver myndighedsindsats. 

Denne funktion i Hotspot bør efter vores anbefaling videreføres på 
Sjælør såfremt projektet skal have nogen varig effekt. Sker dette ikke 
er der meget stor sandsynlighed for problemerne vil dukke op igen i 
løbet af forholdsvis kort tid.   

I forhold til det lokale samarbejde og vidensdeling, er det vigtigt, at 
funktionen forankres lokalt i området – evt. i helhedsplanens 
projektsekretariat, og ikke i den lokale forvaltning. Da personen skal 
udøve en myndighedsopgave, bør vedkommende naturligvis stadig 
være kommunal ansat.  

Mvh. 

Udviklingskoordinator
Kristoffer Rønde Møller

Os På Sjælør
Sjælør Helhedsplan

Administration:
Projektsekretariatet                 
Sjælør Boulevard 107, st. tv.               
2500 Valby

Kristoffer R. Møller     41 17 76 
70
Louise C. Jacobsen      21 14 27 77
Junaid Hasiib      29 25 58 03
Lotte S. Larsen      21 14 26 88

Træffes:                              
Onsdag:         

 kl. 9.00-19.00
Eller efter aftale.

E-mail:
sjaloer.helhedsplan@gmail.com

Hjemmeside:
www.sjaeloer.dk

24. august 2010

Et tværgående samarbejde mellem 



4



Center for Sikker By
Att: Lea Bryld
Rådhuset 1. Sal, 14
1599 København V

Høringssvar fra Amager Vest Lokaludvalg vedr. Sikker By 
pakken og Sikker By prioritering

Amager Vest Lokaludvalg glæder sig over at se udspillet fra Center 
for Sikker By, og vi vil støtte fuldt op om Sikker By ugen i maj 2011 
og også meget gerne deltage i den foreslåede Sikker By workshop i 
efteråret 2010. 

Lokaludvalget har valgt ikke at lægge nye forslag på bordet i 
forbindelse med denne høring, da vi afventer et nærmere udspil om 
Sikker By ugen. Derimod vil vi fremhæve et initiativ, der er trukket 
frem i vores bydelsplan, og som forvaltningen selv lægger op til at 
inkorporere i Sikker By projektet. Lokaludvalget støttede i foråret 
2010 ”lommepengeprojektet”, hvor unge fra Telemarksgadekvarteret 
fik et symbolsk beløb for at hjælpe med renholdning af deres 
nærområde. Et projekt som dette kan med fordel udvikles og udvides 
til hele Amager Vest i forbindelse med udrulningen af Sikker By 
initiativet. Lokaludvalget står gerne til rådighed for en videre 
diskussion af disse muligheder.

I denne forbindelse er det dog helt afgørende for lokaludvalget, at 
eventuelle nye tiltag ikke realiseres på bekostning af de mange gode
projekter, der allerede eksisterer i vores bydel. Bondegården, 
Partnerskabet og Natteravnene i Urban Planen, Vægterne i 
Sundholmskvarteret og Ungehuset i Norgesgade er alle 
velfungerende og vigtige aktører, der fremmer Sikker By Pakkens 
mål i vores bydel. Flere af initiativerne har været på grænsen til at 
måtte lukke ned, og lokaludvalget vil derfor sikre, at de nuværende 
projekters fortsatte drift er sikret, inden eventuelle nye projekter 
rulles ud.

Med venlig hilsen

Lars Rimfalk Jensen
Formand for Amager Ve
st Lokaludvalg

18-08-2010

Sagsnr.
2010-92681

Dokumentnr.
2010-552063

c/o COK

Sundholmsvej 22 lok. 7

2300 Københavns S
Telefon

82 32 50 41

E-mail

jsi@okf.kk.dk

EAN nummer

5798009800213

Amager Vest Lokaludvalg er en uafhængig lokal forsamling, der er oprettet af 
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Økonomiforvaltningen
Center for Sikker By
duj@okf.kk.dk

Høringssvar fra Nørrebro Lokaludvalg vedr. Sikker By pakken og 
effektmåling

Det kan ikke overraske, at Nørrebro Lokaludvalg er meget 
interesseret i, at der er stort fokus på sikkerhed og tryghed i byen –
specielt i vores bydel, der til tider er under pres. 
Derfor er vi glade for at der etableres et reelt samarbejde, hvor alle i 
det kommunale system skal arbejde sammen for at forebygge 
kriminalitet og fremme trygheden. Det vil kræve en sikker hånd 
omkring selve koordineringen af hele indsatsen, således at de 
forskellige tiltag og indsatser på området spiller effektivt sammen.
Nørrebro Lokaludvalg bakker derfor til fulde op om dette initiativ. 
Samtidig vil vi dog ikke undlade at pointere, at Sikker By-indsatsen 
fremover vil komme til at stå på et ben og fremstå som en 
lappeløsning, hvis man ikke også får løst de boligsociale problemer, 
som er med til at fremme kriminalitet og sociale problemer. Her vil 
det oplagte være at man går ind og fremmer en politik der sørger for 
at blande befolkningen, så enkelte grupperinger ikke er samlet ét 
sted. Denne fordelingspolitik bør gælde både på boligområdet samt 
på institutions- og skoleområdet.

Vi tror på at det er den langvarige indsats bl.a. med 
gadeplansmedarbejdere og inddragelse af lokalsamfundet, der giver 
det bedste resultat. 
I den forbindelse er det vigtigt at pointere at forebyggende projekter 
fx med gadeplansarbejdere skal have længere levetid. Vi anser det 
for afgørende vigtigt at fastholde og videreudvikle det eksisterende 
GADETEAM på såvel indre som ydre Nørrebro. Her er samlet 6 års 
erfaring med opsøgende gadeplansarbejde. Hermed bevares 
kontinuiteten også i det forebyggende arbejde og man mindsker 
risikoen for at gode, erfarne og lokalkendte medarbejdere forsvinder.

Nørrebro Lokaludvalg ønsker at blive inddraget tidligt som en aktiv 
partner i de planer som Center for Sikker By arbejder med på 
Nørrebro, da vi om nogen har kendskab til, hvad der foregår på 
Nørrebro. 
Dette så man da vores mange henvendelser til forvaltningen og 
Rådhuset under skyderierne på Nørrebro mundede ud i stormødet i 
Korsgade hallen. Her mødte over 700 borgere frem og deltog aktivt. 
Et møde, som vi var meget glade for og hvor vi på Nørrebro følte os 
hørt. Efterfølgende fulgte vi intensivt op på mødets konklusioner og 
ønsker, og medvirkede bl.a. til gennemførelsen af gratis kontingenter 
til klubberne. Vi kan kun anbefale at man ligeledes ser på og aktivt 
inddrager borgernes bud på mulige handlinger til forbedring af det 
sociale miljø på Nørrebro som blev givet under stormødet i Korsgade 
Hallen.

19-08-2010

Sagsnr.
2010-122530

Dokumentnr.
2010-557966

Nørrebro Lokaludvalg

Lundtoftegade 87

2200 København N
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Det lokale kendskab og specielt ejerskabet til de mange projekter og 
indsatser er nemlig alfa og omega, da det alt andet lige vil gøre 
indsatsen mere effektiv og på den lange bane være med til at sikre 
at vores by og bydel bliver et rart sted at bo og færdes i. 

Specifikt vil vi involvere os i det kommende samarbejde omkring 
Hotspot i Haraldsgade og Blågårds Plads. Endvidere vil vi i det 
arbejde der allerede er startet omkring Bydelsplanen som en naturlig 
del fokusere på tryghed og forebyggelse af kriminalitet. Desuden ser 
Nørrebro Lokaludvalg Bydelsplanen som en oplagt mulighed for at 
inddrage og indgå i et tættere samarbejde med de unge og hermed 
bidrage til dialog om et fælles Nørrebro.   

Vi kan derfor også tilslutte os, at der sker en konkret måling af hvad 
der virker, hvad der ikke virker og udbredelse af Best Practice. 
Vi mener, at det er vigtigt, at man fokuserer på at få lavet 
helhedsorienterede løsninger, så man ikke kun løsner et enkelt 
problem, men tager fat 360 grader rundt om det enkelte individ.

Med venlig hilsen
Kim Christensen
Formand

Til inspiration vedlægger vi de første ideer til arrangementer fra 
vores bagland efter at de har set og læst Sikker By pakken:

Bilag 1: Nørrebro Imagine – arr.: Nørrebro-dag/ -weekend
Bilag 2: Computer Clubhouse – arr.: 4-6. skoleklasser skal via video 
og foto formidle tryghed
Bilag 3. Copenhagen Muay Thai – arr.: åben træning/workshop for 
alle

Nørrebro Lokaludvalg er en uafhængig lokal forsamling, der er oprettet af 
Københavns Kommune. Lokaludvalget fungerer som bindeled mellem 
københavnerne i bydelen og politikerne på Københavns Rådhus.
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BILAG 1:

Imagine Nørrebro – det mangfoldige Nørrebro samles
Slår man ordet imagine op i en engelsk/dansk ordbog får man blandt 
følgende forklaring: en forestilling om noget.
Det er præcis, hvad Imagine Nørrebro ønsker at gøre sammen med 
Nørrebros borgere – vi vil bede dem forestille sig Nørrebro og 
forvandle den forestilling til virkelighed!
Med vores kulturelle projektlederuddannelse, Projektakademiet, har 
vi en samling af unge iderige, nytænkende og stærke unge fra vidt 
forskellige baggrunde, med vidt forskellige ideer og mål med et 
samlet mål: At løfte Nørrebro gennem kultur! Disse unge kan nå ud 
til Nørrebros borgere (især den yngre del) på måder, som andre ikke 
kan. De taler de unges sprog, de forstår de unges hverdag og 
kender til Nørrebro og bydelens historik.
Den viden og de ideer vil kunne samle Nørrebro omkring bydelens 
unikke sammensætning, mangfoldighed og forståelse for hinanden 
på tværs af køn, etnicitet og alder. 
Og Nørrebro har brug for at samles! Vi skal vise, at vores bydel 
passer på hinanden, har respekt for kulturelle baggrunde og er 
interesserede i at skabe positive forandringer.

Hvordan vil Imagine Nørrebro bidrage til Sikker By. 
Imagine Nørrebro vil samle bydelen Nørrebro: Vi skal have en 
Nørrebro-dag/weekend! Ikke bare en fest eller et marked, men en 
dag, hvor Nørrebros borgere mødes og viser, hvem vi er, udveksler 
ideer, kulturelle baggrunde og mødes under nye rammer.
Konceptet kunne gøres som Distortion, hvor arrangementer flytter 
sig rundt fra dag til dag. Fx. kunne man fredag starte på Indre 
Nørrebro, lørdag blev det Ydre Nørrebro og søndag kunne området 
omkring Jagtvej/Guldbergsgade/Mimersgade komme i spil. På den 
måde får man vist hele bydelen over en weekend. 
Alternativt kan det holdes på en dag med arrangementer, boder, 
workshops m.m. på hele Nørrebro fra Haraldsgade til områderne ved 
Søerne.
I forbindelse med Nørrebro-dagen/weekenden kunne der være 
forskellige arrangementer og boder, hvor Nørrebros borgere mødtes 
i alle aldersgruppe. For at bringe fokus på trygheden, sammenholdet 
og mangfoldigheden kunne man f.eks. have en kæmpe velcro-væg 
fuld af udsagn (som: Det bedste i nutiden skal være det meste i 
fremtiden eller Nørrebro i Mod Våben), som byens borgere så kunne 
rykke rundt på og danne nye budskaber.
På den måde får man borgere til at interagere omkring tryghed og 
mangfoldighed. 

Aktiviteten skulle organiseres af Imagine Nørrebro og vores unge 
projektstuderende som deres afsluttende opgave på 
Projektakademiet.
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BILAG 2:

Computer Clubhouse – Tryghed – foto/video for 4-6. klasse
I forbindelse med Sikker By initiativet vil Askovgården og 
RessourceCenter Ydre Nørrebro gerne byde ind med en aktivitet i 
vores Computer Clubhouse. 

Aktiviteten går i korte træk ud på, at invitere skoleelever fra 
mellemtrinnet (4.-6. klasse) på Nørrebros folkeskoler til en 3-timers 
workshop i Computer Clubhouse. Eleverne i en klasse deles op, og 
fordeles på tre forskellige workshops, som eleverne vælger sig ind 
på, på forhånd. De tre workshops handler om videoproduktion, 
fotografering og billedredigering, samt musikproduktion i lydstudie. 
På dagene vil vi have professionelle til at introducere de tre 
forskellige aktiviteter for de unge, og vi forestiller os at kunne huse 
mellem 1-2 skoleklasser pr. dag. 
Emnerne for de tre workshops vil være defineret på forhånd, idet vi 
vil lægge op til, at de unge i samarbejde laver et produkt, hvor de får 
kommunikeret, hvad der er et godt og trygt sted at bo for dem, eller 
alternativt hvad der ikke er trygt. 

På længere sigt kan de unges engagement i Computer Clubhouse 
medvirke til at skabe tryghed i lokalsamfundet, for forældrene i 
kvarteret, og for de unge selv. For det første er Computer Clubhouse 
et gratis fritidstilbud, der giver de unge ”noget at tage sig til”. Dette at 
have noget at tage sig til, giver de unge et rum at befinde og udfolde 
sig i, så de ikke behøver at opholde sig på gaden. Derudover kan 
projektet generere tryghed for forældre, idet de ved hvor deres børn 
er, og hvad de laver. Ved at gøre elever på mellemtrinnet 
opmærksomme på Computer Clubhouse projektet, og RCYN som 
helhed, gøres en tidlig indsats for at vække de unge menneskers 
interesse for at beskæftige sig med teknologi. Der er her grobund for 
nogle sunde fritidsinteresser, der ligeledes er 
kompetenceopbyggende i forhold til uddannelse, lærepladser og 
senere karrierer.

Hvad er et Computer Clubhouse? Computer Clubhouse er et tilbud 
for børn og unge mellem 10-18 år, udviklet i samarbejde mellem 
Museum of Science, Boston og Massachusetts Institute of 
Technology (MIT), Cambridge. Computer Clubhouse har 
udgangspunkt i empowerment og udvikling af unge menneskers 
kompetencer. Der er fokus på at de unge kan udforske deres egne 
interesser ved brug af teknologi. Dette gør de unge som individuelle 
medlemmer, som del af et fællesskab med andre medlemmer, og 
sammen med voksne mentorer. Det er derudover en vigtig
målsætning for Computer Clubhouse at være synlig i lokalmiljøet. 
Der er på nuværende tidspunkt over 100 Computer Clubhouses, i 
mere end 17 forskellige lande verden over, der alle 
erfaringsudveksler og samarbejder på tværs af landegrænserne.  I 
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Computer Clubhouse er de unge ikke udelukkende passive 
forbrugere af teknologier, Internet, musik osv., her er de unge aktive 
skabere, idet de skaber deres egne projekter ved brug af teknologi. 
Dvs. at de unge sidder i både forbruger- og producentrollen når de 
udformer deres projekter i Computer Clubhouse. 
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BILAG 3:

Copenhagen Muay Thai – et samlingspunkt på Ydre Nørrebro
Mange forskellige mennesker træner thaiboksning i Copenhagen 
Muay Thai (CMT). Læger, skolelærere, taxachauffører, studerende, 
arkitekter, etc. Samtidig træner nogle af de mest udsatte unge også i 
CMT. Det er både meget unge mennesker, som har risiko for at gå 
den forkerte vej i livet, og unge der allerede er på det forkerte spor 
og har mange sammensatte problemer. Sidstnævnte er bl.a. unge 
som på gaden får respekt ved at ’vise deres muskler’, dvs. bruge 
vold. CMT er med til at vende disse unge menneskers liv i en positiv 
retning og er derfor også med til at skabe tryghed i byen.
CMT er en unik perle på Ydre Nørrebro – både på grund af de 
mange forskellige personer der træner i klubben, men også 
beliggenheden gør CMT helt unik! I et gammelt autoværksted finder 
man en af de mange sande hemmeligheder på Nørrebro, hvor 
rollemodeller hver eneste dag yder en kæmpe indsats med klubbens 
medlemmer.
Hvordan kan CMT bidrage til Sikker By
CMT kan, og er allerede med til at, skabe et mere sikkert Nørrebro. 
De oplevelser, der får en stor flok til at tage turen til KTK grunden på 
Ragnhildgade flere gange om ugen, skal resten af Nørrebro også 
have!

Derfor vil CMT gerne, som et Sikker By arrangement, åbne op for 
workshops/træning for alle aldre og køn (der er lukkede kvindehold, 
så der er ingen hindringer for nogen som helst), hvor borgerne kan 
få et indsigt i den enorme disciplin Thaiboksning er omgivet med, det 
overskud det giver i dagen, når man har brugt sin krop, kræfter og 
energi på noget konstruktivt og den rollemodelordning som klubben 
kører med. 
CMT er nemlig mere end en klub – det er sammenhold, 
mangfoldighed og forståelse! Noget som Nørrebro skal bygge videre 
på! Mange af de voksne i CMT har arbejdet med socialt arbejde i 
mange år og kender til vigtigheden af de mange sociale aktiviteter, 
som CMT laver. De tager på ture med de unge, overnatninger, 
stævner, fællesspisning, etc. Ved at møde de mange forskellige 
mennesker i CMT skabes der et alternativ til gaden og dets miljø, 
som virker fællesskabsopbyggende for den unge.   



Til Center for Sikker By

Høringssvar vedr. sikker by-pakken

Brønshøj-Husum Lokaludvalg mener, at det er meget positivt 
med de mange forslag til forebyggende og tryghedsskabende 
indsatser, som findes i Sikker By-pakken. Da høringsmaterialet 
er ganske omfattende, har Lokaludvalget dog valgt ikke at 
kommentere detaljer i dette. 

Brønshøj-Husum Lokaludvalg vil gerne deltage aktivt i formidling og 
gennemførsel af de tryghedsskabende aktiviteter, herunder også 
den foreslåede fælles aktivitet i tryghedsugen i maj 2011. Det ses 
som en fælles opgave for borgerne i et lokalområde at bidrage til 
den fælles tryghed.

Lokaludvalget har siden 2009 haft "tryghed" indskrevet som særligt 
fokuspunkt i puljeretningslinierne og Lokaludvalget har støttet mange 
aktiviteter, som har haft til formål at skabe tryghed i bydelen. 
Arbejdet med at fokusere på tryghed ligger derfor i fin forlængelse af 
Lokaludvalgets hidtige fokus. 

Helt konkret vil Lokaludvalget gerne påtage sig at være den 
koordinerende aktør, og tilstræbe at få et overblik over, hvad der 
foregår af indsatser og tiltag indenfor kriminalitetsforbyggelse og 
tryghed i bydelen. Lokaludvalget vil derfor i efteråret invitere alle 
lokale aktører til et møde med det formål dels at få overblik over de 
eksisterende initiativer og ideer og dels med henblik på at planlægge 
aktiviteter specielt rettet imod sikker-by-ugen i maj 2011. I 
Lokaludvalgets netværk findes f.eks. foreningen Forældre for Fred, 
som planlægger en sms-tjeneste "Sikker 2700"; Natteravnene, som 

BRØNSHØJ-HUSUM LOKALUDVALG
Kulturhuset Pilegården 

Brønshøjvej 17
 2700 Brønshøj

www.2700lokaludvalg.dk

19. august 2010

Brønshøj-Husum Lokaludvalg er en uafhængig lokal forsamling, der er oprettet af 
Københavns Kommune. Lokaludvalget fungerer som bindeled mellem 
københavnerne i bydelen og politikerne på Københavns Rådhus.
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planlægger et samarbejde med folkeskolernes ældste klasser 
omkring stofmisbrug; Områdefornyelse Husum, som sammen med 
lokale samarbejdsparter planlægger et debatarrangement om 
tryghed; samt udegående medarbejdere ansat i BUF og SOF, som 
har god føling med byområderne. Lokaludvalget planlægger at sætte 
sig sammen med eksempelvis disse parter og sammen planlægge 
yderligere indsatser til sikker-by-ugen. 

Brønshøj-Husum Lokaludvalg står derudover overfor at skulle lave 
bydelsplan. Endnu har Lokaludvalget ikke lagt sig fast på, hvilke 
temaer, der skal fokuseres på i bydelsplanen. Men det er ikke 
utænkeligt, at "tryghed" kommer til at blive et fokuspunkt i planen og 
procesforløbet. 

Endelig hilser Lokaludvalget satspulje-bevillingen på 28 mio til 
gadeplansarbejdet i Tingbjerg og Gadelandet (samt Nørrebro) 
velkommen. Lokaludvalget vil i den forbindelse gerne høre Center 
for Sikker By, om der er overvejelser omkring Lokaludvalgets rolle i 
de aktiviter, som vil blive igangsat i den sammenhæng, og 
planlægningen og koordineringen heraf.

Med venlig hilsen

Christian Hesselberg
Formand for Lokaludvalget



Københavns Kommune
Økonomiforvaltningen
Center for Sikker By
Rådhuset 
1599 København V

Høringssvar: Sikker BY Indstilling og Prioritering

Bispebjerg Lokaludvalg er i mail af 17. juni 2010 blevet bedt om at 
kommentere Sikker By Pakken og Sikker By Prioritering. Center for 
Sikker By ønsker især Lokaludvalgets overvejelser om, hvordan det 
kan bidrage til Sikker By arbejdet. 

Lokaludvalgets mulige bidrag til Sikker By arbejdet1.
Bispebjerg Lokaludvalg ønsker at spille en central rolle i 
gennemførelsen af Sikker By aktiviteter i Bispebjerg. Det gælder 
især fire områder, som vi uddyber i det følgende: 

Lokal koordination af Sikker By arbejdet
Lokal dialog om tryghed i boligområder 
Gennemførelse af Ungebydelsplanen
Bidrag til fælles temauge om tryghed i København i maj 2011.

Koordination af lokalt Sikker By arbejde
Bispebjerg Lokaludvalg ønsker at deltage i den gruppe, der i følge 
Sikker By Pakken skal koordinere de lokale Sikker By aktiviteter i 
Bispebjerg. Det er en oplagt rolle for Bispebjerg Lokaludvalg, dels 
fordi der i kommissorium for lokaludvalgene står, at lokaludvalgene 
skal koordinere bydelsrettede aktiviteter. Dels er det oplagt, at 
Lokaludvalget som det decentrale led af Center for Sikker Bys 
organisation sidder i den lokale styregruppe. Dels fordi Bispebjerg 
Lokaludvalg har en fremtrædende rolle i styregruppen for 
Ungebydelsplanen for Bispebjerg. Ungebydelsplanen sætter fokus 
på forebyggende indsatser for udsatte unge i de mest belastede 
områder i Bispebjerg, og bliver derfor forhåbentlig en central drivkraft 
i udviklingen og gennemførelsen af Sikker By aktiviteter i Bispebjerg.

BISPEBJERG LOKALUDVALG
Kulturhuset Bispebjerg Nordvest

Tomsgårdsvej 35.

2400 København N

www.bispebjerglokaludvalg.kk.dk

20.08.2010
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Lokal dialog om tryghed 
I forslaget til bydelsplan for Bispebjerg er ”Tryghed og Trivsel” et 
centralt tema. Bydelsplanen foreslår en række indsatser, der skal 
fremme tryghed og trivslen i bydelen. Det gælder blandt andet:

Tryghed lokalt: Der ønskes oprettet lokale tryghedsfora i 
særlige udsatte områder, hvor borgere, politi, foreninger m.m. 
samarbejder om at fremme tryghed og trivslen i det lokale 
område. 
Tidlig forebyggende indsatser: Som led i styrkelse af det 
forebyggende arbejde foreslår bydelsplanen, at der laves en 
børnebydelsplan for Bispebjerg, der sikrer en målrettet og 
koordineret tidlig forebyggende indsats overfor udsatte børn 
og deres familier i bydelen. 
Styrk folkeskolen: Omstruktureringen af folkeskolerne i 
2008 har sat tydelige præg på nogle af skolerne i bydelen. 
Især Tagensbo Skole har udfordringer, som bydelsplanen 
ønsker imødekommet med særlige indsatser. 
Udsatte boligområder: Det foreslås, at en helhedsorienteret 
udviklingsplan gennemføres for et at bydelens mest udsatte 
boligområder, nemlig Bispeparken. 

Bispebjerg Lokaludvalg vil i de kommende år arbejde for 
gennemførelse af disse punkter. Vi forventer allerede i efteråret 
2010 at afholde 3 - 4 netværksskabende møder om tryghed i 
konkrete dele af bydelen, hvor borgeres tryghed er udfordret. 

Ungebydelsplanen
Bispebjerg Lokaludvalg ønsker fortsat at arbejde aktivt for, at 
Ungebydelsplanen bliver gennemført. I den forbindelse ønsker 
Lokaludvalget at understrege overfor Økonomiforvaltningen, at 
gennemførelse af planen forudsætter tilførsel af ressourcer. 
Lokaludvalget vil derfor opfordre til, at finansiering af 
Ungebydelsplanen kommer til at indgå i budgetforhandlingerne. 

Fælles temauge
Bispebjerg Lokaludvalg vil gerne bidrage til den fælles temauge om 
tryghed i København i maj 2011. De konkrete aktiviteter er endnu 
ikke fastlagt, men vil udspringe af de indledende aktiviteter om 
tryghed i bydelen.
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Sikker By Pakken 2.

Bispebjergs manglende synlighed 
Lokaludvalget har med glæde noteret sig, at høringsmaterialet 
fremhæver fire projekter i Bispebjerg som værende særlig værdifulde 
for Sikker By arbejdet. Det gælder Plads til Alle, Overhuset, 
Kringlebakken og Sjakket. Lokaludvalget deler fuldt ud denne 
vurdering af projekternes værdi. 

Udover de fire projekter er Bispebjerg imidlertid fraværende i 
materialet, hvilket Lokaludvalget ønsker at henlede 
opmærksomheden på. Bispebjerg er en bydel med mange sociale 
udfordringer, hvilket blandt andet kommunens sociale barometer og 
de seneste undersøgelser af børnefattigdom viser. 
Bispebjerg Lokaludvalg vil derfor opfordre til, at boligområder i 
Tagensbo Skoledistrikt og i området omkring det kommende 
kulturcentrum på Dortheavej/Rentemestervej bliver udpeget som 
indsatsområde i Sikker By arbejdet. 

Lokaludvalget har forståelse for, at Trygheds-indexet spiller en 
central rolle i planlægningen af Sikker By arbejdet. Tryghedsindexet 
er dog noget misvisende for dele af Bispebjergs vedkommende, idet 
det fremgår, at der skulle være roligt i området omkring det nye 
kulturcentrum på Dortheavej/Rentemestervej. Det stemmer ikke 
overens med lokaludvalgets kendskab til området. Derfor vil 
Bispebjerg Lokaludvalg opfordre til, at de sociale forhold tæller lige 
så højt som Tryghedsindexet i udvælgelsen af, hvilke boligområder, 
der skal udpeges til at indgå i Sikker By arbejdet. 

Sikker By Prioritering3.
Lokaludvalget har noteret sig, at ingen af de fire førnævnte 
Bispebjerg projekter står nævnt på listen over projekter, som ønskes 
forlænget. Lokaludvalget ønsker at sikre sig, at der er finansiel 
grundlag for at videreføre projekterne. Vi vil i den sammenhæng 
understrege det akutte behov for at finde tidssvarende og langvarige 
løsninger på lokalesituationen for projektet Plads til Alle og til 
Klokkergårdens Ungdomsklub. Hvor sidstnævnte ligger i en 
cykelkælder, udløber Plads til Alles lejekontrakt med udgangen af 
2010. 

Som det fremgår af ovenstående, vil Bispebjerg Lokaludvalg gerne 
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være en central aktør i implementeringen af Sikker By Pakken og 
aktiviteter i bydelen. Lokaludvalgets endelige bidrag afhænger dog 
af udfaldet af de forestående politiske beslutninger om 
lokaludvalgets fremtid. Hvis vores lokale sekretariat med to 
medarbejdere reduceres, vil vores bidrag til Sikker By arbejdet 
ligeledes nødvendigvis reduceres væsentligt. 

Afslutningsvis vil vi gerne gøre opmærksom på, at det har været 
vanskeligt for Lokaludvalget at gennemføre en egentlig lokal høring 
om Sikker By arbejdet, da høringsperioden har ligget i 
sommerferieperioden. 

Med venlig hilsen

Alex Heick
Winni Sjelle

Formand
Formand

Bispebjerg Lokaludvalg                                       Børne-, Unge-,
Fritids- og 

Idrætsudvalget



Økonomiforvaltningen
Center for Sikker By
duj@okf.kk.dk.

20. august 2010

Vedr.: Høringssvar - ”Høring – Sikker By, pakken”

Hermed fremsendes høringssvar vedr. ” Høring – Sikker By, 
pakken”.

Høringssvaret er udarbejdet af Amager Øst Lokaludvalg og vedtaget 
på Lokaludvalgets ordinære møde, torsdag den 19.august 2010.

Amager Øst Lokaludvalg vil meget gerne modtage en tilbagemelding 
når endelig politisk behandling har fundet sted. 

På lokaludvalgets vegne

Ole Pedersen
Lokaludvalgsformand

Amager Øst Lokaludvalgs høringssvar er vedlagt
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Amager Øst Lokaludvalgs kommentarer til Sikker by pakken - 
mindre kriminalitet mere tryghed

Indledende bemærkninger
Lokaludvalget Amager Øst ser positivt på den kriminalitetsforebyggende og tryghedsskabende 
indsats Sikker by pakken er et udtryk for. Bestræbelserne på at skabe tryghed og sikkerhed for 
borgerne kan ikke vurderes højt nok.
I almindelighed opfatter vi Amager Øst bydel som et trygt og sikkert sted. Dog må vi 
konstatere, at der er borgere, især ældre borgere, der kun nødigt færdes ude om aftenen og 
uanset om det er berettiget, er det vigtigt for lokaludvalget at gøre sit til, at alle borgere føler 
sig trygge og sikre i bydelen.
Utryghed og kriminalitet har mange årsager og kan kun løses gennem et samlet indsats, hvor 
alle væsentlige årsager bliver angrebet i en koordineret indsats. 
Vi ser Sikker by pakken som et forsøg på denne samlede og koordinerede indsats.

Vi er enige i visionen i projektet. Det er vigtigt at der løbende arbejdes med at evaluere og 
udvikle nye relevante løsninger på problemerne. Det skal i den forbindelse understreges at 
den væsentligste indsats skal ligge i det forebyggende for at forhindre at der løbende skabes 
grundlag for at nye generationer af unge bliver kriminalitetstruede.
Det skal også understreges, at de mange frivillige kræfter der findes i foreninger mv. i langt 
højere grad kan aktiveres, hvilket dog kræver at der også fra kommunens side gives støtte til 
foreningerne trivsel og at de fysiske ramme for foreningernes virke bliver bedre.

Aktiviteter og foranstaltninger for de unge.
Der bliver allerede gjort meget for at forbedre forholdene for børnene og de unge. Det er vigtigt 
at få registreret indsatserne, hvad de består i, hvor de begynder og hvor de slutter, og hvem 
der er ansvarlige for dem, så der på et vidensgrundlag kan træffes beslutninger om evt. 
yderligere eller forbedrede indsatser. Det er vigtigt at de forskellige indsatser koordineres på 
alle niveauer. Det er ligeledes vigtigt at få aftegnet hvad og hvem, der øver indflydelse på 
børnenes og de unges liv. Hvem er børnene og de unge i kontakt med fra de står op om 
morgenen til de går i seng igen? Hvem møder de hos familien, i boligforeningen, på gaden, i 
institutionerne og i fritiden? Hvilken karakter har påvirkningen? Det gælder om at styrke 
børnenes og de unges sociale kompetencer, at give dem oplevelse af at høre til i et socialt 
fællesskab, som de kan bidrage til og øve indflydelse på, så de oplever at få en positiv 
identitet. Præstationer og adfærd er påvirket af den måde børn og unge oplever sig på og føler 
sig vurderet på af samfundet. Oplevelsen af socialt mindreværd forringer de unges evne til at 
lære og skader deres sociale evner. Selve oplevelsen af at være indenfor eller udenfor, på 
toppen eller i bunden af den sociale pyramide påvirker den unges adfærd og den fremtidige 
løbebane. 
Men indsatsen over for unge kan forbedres i bydelen. Amager Øst mangler ungdomsklubber 
og væresteder, også for unge mellem 18 og 23 år Blandt disse skal der også være plads til 
institutioner, der overlader en stor del af ansvaret til de unge selv. Der skal også udvikles 
aktiviteter for unge, der ikke kan trives eller fungere i almindelige skole-, klub- og fritidstilbud.
Vi har i flere år haft et glimrende gadeplanstilbud til de unge i Holmbladsgade, kaldet Buret, 
men vi har også gennem flere år bedt om at Buret får flere resurser og mulighed for også at 
aktivere de unge i vinterhalvåret. Vi vil opfordre til, at man starter en proces omkring Buret med 
henblik på at udvikle konceptet og afprøve virkningerne af at udvikle Buret til et mere 
permanent værested.
Vi har et velfungerende maritimt ungdomshus, som gør en stor indsats for børn og unge i et 
tæt samarbejde med skoler og institutioner. Effekten af dette arbejde kan forøges ved at der 
bliver knyttet en medarbejder mere til huset. Dette vil vi anbefale.
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Bydelen har reelt kun en indendørs idrætsinstitution Prismen, der har mulighed for at tage 
imod de udsatte unge og give dem tilbud de kan profitere af. Idrætsforeninger, skoler og 
daginstitutioner i Bydelen har gennem flere år arbejdet på at udvikle mulighederne ved 
Sundbyøster idrætsanlæg, således at de unge kan få relevante tilbud om idræt mv. I de 
senere år er nødvendigheden af en sådan indsats blevet stærkt understreget ved, at det er 
denne del af bydelen som oplever de fleste uroligheder med unge. Amager Øst lokaludvalg 
har i sin bydelsplan udviklet et helt nyt projekt for udvikling af Sundbyøster idrætsanlæg. En 
realisering af dette projekt vil utvivlsomt forbedre forholdene væsentligt for de unge i bydelen, 
fordi det vil styrke det etablerede idrætsliv men også fordi det vil skabe baggrund for udvikling 
af idrætslige projekter for de udsatte unge i bydelen, i lighed med de muligheder Prismen har 
udviklet

Samarbejdet forvaltningerne imellem, med lokaludvalget og med det frivillige system
Vi er enige i at en koordineret indsats kræver et forpligtende samarbejde mellem 
forvaltningerne. Vi vil dertil tilføje, at det også vil kræve et tæt samarbejde med lokaludvalget. 
Vi vil advare imod, at man kun fokuserer på aktuelle problemstillinger med gadebander og 
konflikterne på Nørrebro og Tingbjerg. Vi mener at indsatsen skal ske i alle bydelene og at 
resurserne primært skal anvendes strategisk og forebyggende.
Vi vil i den forbindelse opfordre til en styrkelse af daginstitutionsområdet, skoleområdet og den 
frivillige indsats inden for idrætten, spejderbevægelsen mv. Det er vigtigt, at alle disse områder 
fungerer optimalt i den enkelte bydel og at ingen af områderne forsømmes. Vi skal således 
advare imod, at man ensidigt forsøger at styrke det ene område på bekostning af de andre 
områder.

Det forebyggende arbejde:
Allerede i dag har Københavns kommune et godt forebyggende arbejde udført af forvaltninger 
i et tæt samarbejde med bydelens kommunale og private aktører på området. I Amager Øst 
har vi et velfungerende gadeplansarbejde og generelt et godt fungerende opbygget netværk.

Det er afgørende for en vellykket indsats over for socialt udsatte børn og unge at indsatsen bliver 
helhedsorienteret og sætter ind allerede tidligt i barndommen. Der er et stort antal børn, som fødes med 
negativ social kapital og som har alle sociale odds imod sig for et vellykket liv, og der er klare sociale 
årsager hertil. Blandt disse børn og unge vil nogle udvikle en destruktiv adfærd med kriminalitet og vold og 
skabe utryghed omkring sig. Skal der skabe løsninger på dette dilemma spiller forældrene en stor rolle.

Det er i den forbindelse vigtigt at trække på den store viden, som allerede findes om 
barndommens og det sociale miljøs betydning for voksenlivet og bruge de iagttagelser og 
vurderinger, som de der er tæt på børnene og de unge, gør sig. Mange ressourcesvage 
forældre lever i særligt belastede dele af byen og i særligt belastede boligforeninger, og 
sammenstuvningen af socialt svage familier øger i sig selv risikoen for forstærkning af de 
sociale problemer. Det er derfor vigtigt at se indsatsen i et større inklusionsperspektiv, som 
grundlæggende handler om, hvordan vi indretter byen og indretter os med hinanden. 
Indsatsen over for børn og unge har således et mikro- og et makroperspektiv. Man kan ikke 
blot lægge ansvaret over på de ressourcesvage forældre, eller på pædagoger skolelærere..

Exit strategi for unge banderelaterede kriminelle.
Vi er enige i at der skal arbejdes af en exit-strategi for nuværende og interesserede 
bandemedlemmer med henblik på at give dem bedre alternativer. I den forbindelse er det af 
stor betydning, at lokale netværk kan aktiveres, således at den unge kan få lokale tilbud om 
skole, uddannelse, job og fritidstilbud. Kun gennem etablering af nye sociale relationer, med 
anderledes værdinormer vil en exit strategi kunne lykkes.
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Forbedret belysning i bydelen
Udover de i sikker by nævnte projekter skal vi gøre opmærksom på, at der er behov for en 
forbedret belysning i bydelen.  

Belysning af byrummet udgør et centralt element i det attraktive og aktive byrum. Det skal 
være trygt at færdes her. Et veloplyst byrum fremstår mere indbydende og medvirker til at 
byrummet kan bruges aktivt også efter mørkets frembrud.

Der skal derfor gennemføres en forbedring af sti- og gadebelysningen. Dette indebærer en 
bedre belysning på motionsstier og andre stier i bydeles. Det omfatter bl.a. motionsstierne på 
Amager Strand og motionsstierne på arealet op til Christianshavns Vold.

Desuden skal belysningen i en række af de mørke sidegader til bl.a. Amagerbrogade 
forbedres således at der skabes en større tryghed for de borgere, der færdes på gaderne efter 
mørkets frembrud.

Amager Øst deltager gerne i et pilotprojekt på dette område.

Forbedret tryghed for ældre medborgere
I det offentlige rum er det vigtigt at de ældre medborgere inddrages i arbejdet med etablering 
af aktiviteter og ændringer i det fysiske rum, så at de kommer til at føle sig mere trygge. Det 
f.eks. være etablering eller renoveringen af grønne områder, gangstier eller veje. Uanset 
tidspunkt skal de ikke være bange for at færdes i bydelen.

Der henvises i øvrigt til udkast til bydelsplan.

Amager Øst deltager gerne i et pilotprojekt på dette område.

Afsluttende bemærkninger:
Kriminalitet i et samfund er en social forstyrrelse, og vi skal i fællesskab skabe bedre og mere 
trygge samfund kræver det en samtidig og tværgående indsats fra mange sider: fra 
forvaltningerne, som for en stund må opgive sektorindstillingen og fokusere på sociale 
helheder f.eks. i en bydel, institutionerne i området, som må forstå sig som sociale aktører, 
som er med til at forme menneskers liv også på længere sigt, de netværk, som findes og som 
kan være med til at få de sociale relationer til at hænge bedre sammen også for børnene og 
de unge samt de mennesker, som bor i området uden hvis positive indstilling intet vil lykkes. 
Der er ingen lette løsninger på komplicerede sociale problemer. Man er nødt til at se 
indsatserne som investeringer i et bedre samfund med et langsigtet perspektiv, også 
økonomisk. Politikerne skal indstille sig på at indsatserne vil koste meget i første omgang, og 
at denne investering betales tilbage ad åre i form af reduceret kriminalitet, bedre uddannede 
unge med en mere stabil tilknytning til arbejdsmarkedet, færre udgifter til 
overførselsindkomster etc. Men det vil ikke kunne aflæses i den kommunale skatteprocent ved 
næste kommunevalg. Politikerne og borgerne må tage en dyb indånding og bevare overblikket 
og troen på at en langsigtet indsats er vejen til løsning af de sociale problemer, som 
kommunen i øjeblikket kæmper med, herunder bandekriminalitet og den dermed forbundne 
utryghed. 
Det er ligeledes vigtigt at hele atmosfæren omkring indsatserne er positiv og håbefuld med 
fokus på succeskriterier og at forbedringer og fremskridt synliggøres.  Det er vigtigt at bruge 
identitetsskabende rammer for indsatserne, da børn og unge relaterer sig til områdets sociale 
normer, positivt eller negativt. En del af den banderelaterede kriminalitet kan forstås som et 
forsøg på at finde en identitet og finde sig selv i nogle rammer, de kan identificere sig med. 
Programmerne skal derfor formidle en ”vi-oplevelse”, ikke en ”dem-og-os-oplevelse.” At skabe 
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trygge samfund er grundlæggende en fælles opgave. 
Amager Øst er ikke specielt hårdt ramt af sociale problemer sammenlignet med de øvrige 
bydele i kommunen, heller ikke med børn og unge under 18 år. Men problemer af den 
omhandlede karakter findes også i Amager Øst, og kun ved en fortsat målrettet indsats på 
gadeplan kan problemerne holdes under kontrol. Der er ligeledes behov for en koordineret 
indsats, hvor alle som har med børn og unge at gøre trækker på samme hammel efter en 
bevidst og fælles strategi. 

Lokaludvalget vil gerne bidrage til at der udvikles en handlingsplan, som kan forebygge 
dannelse af bander i gaderne i bydelen. Amager Øst Lokaludvalg vil gerne samarbejde med 
Center for Sikker by om denne opgave.

Lokaludvalget er opmærksomt på, at flere af vores forslag ikke kan gennemføres uden de 
nødvendige bevillinger fra kommunen. Deres gennemførelse forudsætter derfor yderligere 
bevillinger, og kan ikke som forudsat holdes indenfor de nuværende rammer.    

Vedrørende spørgsmålet om borgerinddragelse og deltagelse i "Sikker By-Ugen" er vi også 
positivt indstillet. Vi deltager gerne i den videre proces.

Lokaludvalget ser således frem til et godt samarbejde om Sikker By projektet.
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Vedr.: Høringssvar - ”Høring – Sikker By, prioritering”

Hermed fremsendes høringssvar vedr. ” Høring – Sikker By, prioritering”.

Høringssvaret er udarbejdet af Amager Øst Lokaludvalg og vedtaget på Lokaludvalgets ordinære 
møde, torsdag den 19.august 2010.

Amager Øst Lokaludvalg vil meget gerne modtage en tilbagemelding når endelig politisk 
behandling har fundet sted. 

På lokaludvalgets vegne

Ole Pedersen
Lokaludvalgsformand

Amager Øst Lokaludvalgs høringssvar er vedlagt



Amager Øst Lokaludvalgs høringssvar – sikker by prioritering

Løsning
En fælles model for effektbaseret evaluering af Sikker By aktiviteter.
Vi tilslutter os, at der udvikles et forslag til en fælles model for effektbaseret evaluering af 
Sikker By aktiviteter.

Satspuljemidler og lokal indsats.
Vi skal gøre opmærksom på, at der også i Amager Øst er boligområder, der trænger til en 
særlig indsats og at man ikke prioriter således at disse boligområder glemmes.
I den forbindelse skal det bemærkes, at Amagerbrogade er én af de gader i 
København, hvor der er meget kriminalitet

Kortlægning og udbredelse af best practice indenfor lokalt forebyggende arbejde.
Vi tilslutter os at de gode eksempler fra bydelen kortlægges. Det er vigtigt at få registreret 
indsatserne, hvad de består i, hvor de begynder og hvor de slutter, og hvem der er ansvarlige 

for dem, så der på et vidensgrundlag kan træffes beslutninger om evt. yderligere eller 
forbedrede indsatser. Det er vigtigt at de forskellige indsatser koordineres på alle niveauer. Det 
er ligeledes vigtigt at få aftegnet hvad og hvem, der øver indflydelse på børnenes og de unges 
liv. Hvem er børnene og de unge i kontakt med fra de står op om morgenen til de går i seng 
igen? Hvem møder de hos familien, i boligforeningen, på gaden, i institutionerne og i fritiden? 
Hvilken karakter har påvirkningen? Det gælder om at styrke børnenes og de unges sociale 
kompetencer, at give dem oplevelse af at høre til i et socialt fællesskab, som de kan 

bidrage til og øve indflydelse på, så de oplever at få en positiv identitet. Præstationer 
og adfærd er påvirket af den måde børn og unge oplever sig på og føler sig vurderet på af 
samfundet. Oplevelsen af socialt mindreværd forringer de unges evne til at lære og skader 
deres sociale evner. Selve oplevelsen af at være indenfor eller udenfor, på toppen eller i 
bunden af den sociale pyramide påvirker den unges adfærd og den fremtidige løbebane. 
Vi vil i den forbindelse pege på Buret i Bøhmensgade, og samarbejdet mellem Buret og 
Prismen omkring de unge i denne del af bydelen.

Lokaludvalget Amager Øst ser sig som en central aktør i indsatsen for en mere sikker og tryg 
by. Vi har endnu ikke haft mulighed for at udvikle en strategi i bydelen, men vi vil gennem 
borgerinddragelse på en større viden om, hvad borgerne forventer og ønsker. Vi vil i denne 
proces gøre en særlig indsats for at få fat på unges udsagn Denne afdækning vil vi foretage 
inden for de næste to måneder. På denne baggrund vil lokaludvalget udvikle en strategi og en 
plan for indsatsen. 
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Vanløse Lokaludvalg – høringssvar vedr. Sikker by pakken og effektmåling

Vanløse Lokaludvalg har 17. juni modtaget vedr. sikker by og effektmåling i høring. 
Vanløse Lokaludvalg takker for denne mulighed for at komme med kommentarer.
Indledningsvis vil lokaludvalget beklage at høringsperioden har ligget midt i sommerferie, 
hvilket har gjort drøftelserne af mulige aktiviteter vanskelig.

Vanløse Lokaludvalg har ingen bemærkninger vedr. effektmålingen, men har drøftet 
mulighederne for at bidrage med aktiviteter, og er kommet frem til følgende ideer til 
hvordan lokaludvalget kan være med til at sætte sikker by og tryghed på dagsorden på 
en for vanløses borgere relevant måde. 

Nedenstående liste er et idekatalog, og lokaludvalget har på nuværende tidspunkt ikke 
drøftet økonomien i de enkelte projekter, ligesom listen ikke er et udtryk for en 
prioritering.

Vanløse Lokaludvalg – idekatalog til sikker by.

Tryghed, bolig og hjem.
Lokaludvalget holder et borgermøde/ debatmøde om sikkerhed og tryghed i det nære 
boligmiljø for Vanløses borgere. Deltagere kunne være overborgmester Frank Jensen, 
særlig rådgiver Per Larsen, beboere og bestyrelse fra Lønstrupgård, Vibo & andre 
almene boligselskaber i Vanløse bydel.

Sikker by – mest for børn og unge
Debatmøde om forebyggelse og unge i bydelen.
Deltagere kunne være SSP, elevbestyrelser, skolebestyrelser og institutionsbestyrelser 
samt unge fra bydelen

Særlig pulje for tryghedsskabende aktiviteter i bydelen.
Lokaludvalget opretter i 2011 en særlig indsatspulje for sikker by. Initiativer i 
lokalområdet, der sætter fokus på tryghedsskabende aktiviteter i bydelen kan søge, og 
der laves en særlig reklameindsats for at sprede budskabet.

Sikker Vanløse – tryghed for små butikker og forretninger.
Debatmøder og netværksaktiviteter for små og mellemstore forretninger på Jernbane 
Allé og andre steder i bydelen – samarbejde med Kaffeklubben 2720.

Tryghed for Ældre pensionister/førtidspensionister.
Et eftermiddagsmøde fra kl.14.00 - 16.00 i Kulturstationen.

VANLØSE LOKALUDVALG
Frode  Jakobsens Plads 4, 1. sal

2720 Vanløse

www.vanloeselokaludvalg.kk.dk

12.08.2010

Vanløse Lokaludvalg er en uafhængig lokal forsamling, der er oprettet af 



De ensommes Tryghed i Vanløse.
Arbejdsgruppen for social-og sundhed har erfaret at der i en 3 års periode kører et 
projekt i Sydhavnen, iværksat af Socialministeriet, om ensomme og tryghed. Den daglige 
leder af projektet er bosat i Vanløse, og arbejdsgruppen har taget kontakt til hende for at 
få input til mulige aktiviteter i Vanløse med inspiration fra Sydhavnsområdet

Vanløse Lokaludvalg ser frem til et tættere samarbejde med Center for Sikker by, og til at 
være med til at gøre Vanløse til et endnu mere trygt sted at bo.

Med venlig hilsen
Bent Christensen

Formand



Københavns Kommune
Center for Sikker By

Høringssvar fra Vesterbro Lokaludvalg vedr. Sikker By

Vesterbro Lokaludvalg er åbne og interesserede i Sikker By 
projekterne, og ser frem til videre drøftelser når planerne er blevet 
yderligere konkretiseret

Med venlig hilsen

Niels Vestergaard
Formand for Vesterbro Lokaludvalg

18. august 2010

Vesterbro Lokaludvalg
Valdemarsgade 4
1665 København V

Formand:
Niels Vestergaard

E-mail
vestergrd@gmail.com

Telefon
40 97 73 78

Sekretariat:
Udvalgssekretær:
Lotte Thiim Bertelsen

E-mail
ltb@okf.kk.dk

Telefon
33 24 31 63
26 12 13 18

www.vesterbrolokaludvalg.kk.dk



Økonomiforvaltningen
lou@okf.kk.dk

Sikker By-projektet - høringssvar

Indre By Lokaludvalg har behandlet sagen den 12. august 2010.

Indre By Lokaludvalg indgår gerne i Sikker By–projektet og vil 
deltage i Sikker By-ugen med aktiviteter, der relaterer sig til natteliv-
problematikken, der fylder meget i især Middelalderbyen.

Som resultat af en række borgermøder erfarer Indre By Lokaludvalg, 
at støj, stofmisbrug, voldsom kørsel og følgerne af et livligt natteliv i 
det hele taget, er kilde til stor utryghed og frustration blandt bydelens 
beboere. De oplever sig ofte truet, hvis de henvender sig til 
nattelivets gæster og tør ofte ikke at henvende sig til 
restauratørerne.

I den forbindelse ønsker lokaludvalget at gøre opmærksom på, at 
der tilsyneladende er uklarhed om, hvad politiet gør i forhold til de 
problemer, beboere i Indre By oplever med nattelivet, og hvad 
kommunen gør. 

Politiet har klart tilkendegivet over for lokaludvalget, at de ikke tager 
sig af problemerne og peger på, at borgerne selv må gøre noget. 
Indre By Lokaludvalg arbejder på at få netværk i bydelen op at stå, 
som kan håndtere problemerne, men de kan ikke stå alene. Når 
politiet ikke vil, må kommunen på gaden for at bakke op.

Lokaludvalget har følgende konkrete forslag til, hvad man 
umiddelbart kunne tage fat på ifht. nattelivsproblematikken:

- Låg på bevillinger. Lige nu gives der tilsyneladende ubegrænset 
antal bevillinger til kl. fem om morgenen. Giv færre bevillinger og
ud af dem, skal et flertal være bevillinger til kl. 02.00.

- En indsats for at reglerne for larm og støj håndhæves, både af 
kommunen og politiet. Center for Miljø mangler ressourcer til at 
følge op på alle klagerne.

- At kommunen arbejder på en løsning, hvor naboer høres, når der 
gives bevillinger og når bevillinger skal fornyes. 

- Lokaludvalget oplevede på sidste møde om natteliv en positiv 
bevægelse hos politiet, Station City, der Synligt politi i gaderne og 
lokalt politi, som ”Din betjent” på Vesterbro. 

-

20-08-2010

Sagsnr.
2010-89215

Dokumentnr.
2010-561520

Indre By Lokaludvalg

Rådhuspladsen 77, st. 

1550 København V

Indre By Lokaludvalg er en uafhængig lokal forsamling, der er oprettet af 
Københavns Kommune. Lokaludvalget fungerer som bindeled mellem 
københavnerne i bydelen og politikerne på Københavns Rådhus.
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Der bør ikke sælges spiritus fra butikker efter kl. 23.00. 

- Taxakørslen i Indre By om natten er uacceptabel – de gasser op 
og kører ræs i små gader.

På vegne af Indre By Lokaludvalg,

med venlig hilsen

Christian Christensen



Økonomiforvaltningen

lou@okf.kk.dk

Sikker By-projektet - høringssvar

Christianshavns Lokaludvalg besluttede i sit ekstraordinære møde 
den 18. august 2010, at man på grund af manglende tid ikke kan 
afgive et høringssvar i denne sag.

Hvilket hermed meddeles.

Med venlig hilsen

Christian Christensen
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Christianshavn 

Lokaludvalg

Rådhuspladsen 77, st. tv.

1550 København V
Telefon
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Christianshavn Lokaludvalg er en uafhængig lokal forsamling, der er oprettet af 
Københavns Kommune. Lokaludvalget fungerer som bindeled mellem 
københavnerne i bydelen og politikerne på Københavns Rådhus.



Kgs. Enghave Lokaludvalg mente ikke på deres lokaludvalgsmøde her til 
aften, at det inden for den angivne høringsperiode, henover 
sommerferien, har haft mulighed for en kvalifieret behandling af høringen 
vedr. Sikker By, og kan således ikke indsende et høringssvar. De mener 
dog, at høringen behandler et vigtigt område og ville gerne have haft tid til 
at udarbejde et grundigt høringssvar.

Med venlig hilsen 

Anja Englev Olsen

Udvalgssekretær

Kgs. Enghave Lokaludvalg

Valdemarsgade 4

1665 København V

Epost: aeo@okf.kk.dk

Mobil: 2612 8455

www.kongensenghavelokaludvalg.kk.dk
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